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díjakat: 20—20 pengőt nyertek S z ű c s P á l „Közös 
I." és Közös II." jeligéjű tervei, T á l o s G y u l a 
„Hímes" jeligéjű terve, P e t r y B é l a „Virág-
zás" jeligéjű terve és ö r k é n y i i s t v á n „HŐ— 
BÄ" jeligéjű terve. Ezenkívül a Magyar Könyv-
barátok Diariuma 10—10 pengőért megvásárolta 
S z i m á n I m r e „Az ő nevében" jeligéjű 2 darab 
te rvé t , i f j . M a k k J ó z s e f „Könyvbarát" jeligéjű 
tervét és G o m b á r A n d r á s „Y" jeligéjű 2 
darab tervét. 

A díjat nyert tervek a Királyi Magyar Egyetemi 
Nyomda Kossuth Lajos utcai könyvesboltjában ke-
rültek bemutatásra. 

• T Á R S U L A T I « 
• KÖZLEMÉNYEK • 

SZABLYA JÁNOS BÉCSI ELŐADÁSA. A magyar 
iparművészet és háziipar számára igen értékes 

propaganda volt az az előadás, amelyet társulatunk 
ügyvezető elnöke, S z a b l y a J á n o s tartott a bécsi 
Magyar Gazdasági és Társadalmi Egyesületben 
annak meghívására, f. évi január hó 25-én „A ma-
gyar iparművészet és háziipar kulturális és gazdasági 
jelentősége" címen. 

Az előadótermet zsúfolásig megtöltő előkelő kö-
zönség körében az osztrák kormány képviseletében 
megjelent dr. R a n n i s c h e r miniszteri tanácsos, 
dr. N e l k y J e n ő magyar követ és meghatalma-
zott miniszter képviseletében dr. G a r z u l y B é l a 
követségi titkár, a bécsi Iparművészeti Iskola 
képviseletében A n k e r professzor, L u x T i l m o s , 
a bécsi magyar idegenforgalmi iroda igazgatója, 
továbbá sok művész és újságíró. 

Az 50 vetített képpel kísért előadásnak bevezető 
részében az előadó a magyar iparművészet és házi-
ipar fejlődéséről történelmi áttekintést adott, azt a 
nehéz, de szép kulturális feladatkört hangsúlyozván, 
amelyet a magyarság ezer esztendő óta tölt be a 
kelet és nyugat közé ékelve. S z e n t I s t v á n , 
M á t y á s k i r á l y , M á r i a T e r é z i a korá-
nak magasértékű iparművészeti és az ősi háziipari 
emlékek, színdús erőforrásaiból sok értékes alkotás 

adódott. A főtörekvés még az újabb kozmopolitikus 
irányzatok mellett is arra irányul, hogy a n e m-
z e t i j e l l e g megóvassék. A magyar népművé-
szet és háziipar olyan tüneményesen szép alkotá-
oskkal rendelkezik, hogy azok hasonló kvalitásban 
másutt alig lelhetők fel. Modern iparművészetünk 
és háziiparunk törekvéseinek ismertetése után ki-
tért még azokra a nagyjelentőségű működési ered-
ményekre, amelyeket az O r s z á g o s M. K i r. 
I p a r m ű v é s z e t i M ú z e u m és az O r s z á -
g o s M. K i r . I p a r m ű v é s z e t i I s k o l a ért 
el. Yégül azokról az eredményes gyakorlati intéz-
kedésekről számolt be, amelyeket a magyar ipar-
művészet és háziipar fellendítésére dr. F a b i n y i 
T i h a m é r kereskedelemügyi miniszter meg-
bízásából hajtott végre az O r s z á g o s M a g y a r 
I p a r m ű v é s z e t i T á r s u l a t és előadását 
azzal fejezte be, hogy „Minden nép legmaradandóbb 
ténye az a munkásság, amelyet saját nemzeti kul-
túrája és az egyetemes emberi kultúra érdekében 
fejt ki !" 

Az érdekes előadást a nagyszámú közönség zajos 
tapssal jutalmazta. A vendéglátó egyesület nevében 
dr. F o r b á t h L e ó elnök, az osztrák kereskedelmi 
minisztérium nevében dr. R a n n i s c h e r minisz-
teri tanácsos mondott az előadónak meleg köszö-
netet. 

ATÁRSULATUNK KEBELÉBEN FOLYTATOTT 
MUNKA fontosabb eseményeiről az alábbiak-

ban számolunk be. 
1933 november hó 6-án az i g a z g a t ó s á g 

tartott ülést S e e n g e r B é l a elnöklésével,amelyen 
Schober József, Seenger Béla, Szablya János, Yégh 
Gyula és Deák István mérnök vettek részt. Seenger 
B é l a e lnök üdvözölte a megjelenteket és az ülést 
megnyitotta. Deák István mérnök ismertette a házi-
ipari ügyeket. Jelentést tett a kapuvári kiszállásról, 
ismertette Vrana Erzsébet jelentését és tapasztalatait 
a bari kiállításról, valamint jelentést tett a leg-
utóbbi szakmai értekezletekről. E l n ö k határozati-
lag mondotta ki, hogy az igazgatóság a jelentést egy-
hangúlag tudomásul veszi és elfogadja. Ezután 
Szablya J ános ügyv. alelnök ismertette a kapos-
vári kiállítás megnyitását, amelyen a társulat tagjai 
mintegy negyvenen vettek részt. A kiállítást, amely 
igen jól sikerült, a kaposvári polgármester, dr. Vétek 
György nyitotta meg. Elnökünk József Ferenc 
főherceg Ő fensége is leutazott a megnyitásra 
és magas megelégedését fejezte ki a kiállítás 
felett. A kiállítást Zrinszky József oki. építő ipar-
művész tervezte és rendezte. Az igazgatóság a 
jelentést egyhangúlag tudomásul vette és el-
fogadta. S c h o b e r J ó z s e f , a gazdasági bizottság 
elnöke a zárolt pengők ügyében tett jelentést és 
ismertette az erre vonatkozó tervezetet. Kérte, hogy 
ő és Szablya János bízassanak meg a tervezet végle-
ges kidolgozásával. Az igazgatóság ehhez hozzá-
járult. E l n ö k javaslatára az igazgatóság a 31. K. 
Külkereskedelmi Hivatal propagandabizottságába 
Szablya János ügyvezető alelnököt delegálta tagul. 
V é g h G y u l a bejelentette, hogy az Iparművé-
szeti Múzeum helyiségeit, aemlyekben a társulat 
tavasszal kiállítást szándékozik rendezni, március-
ban 2 hétre kiadta már. Javasolja, hogy a társulat 
egyezzen meg az illetőkkel. Tudomásul szolgál 
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E l n ö k ezekután, több tárgy nem lévén, az ülést 
bezárta. 

1933 november hó 21-én az i g a z g a t ó s á g 
tartott ülést, amelyen S e e n g e r B é l a elnökölt. 
Jelen voltak: Lakatos Arthur, Ligeti Miklós, 
dr. Paeher Béla, Szablya Frischauf Ferenc, Szablya 
János, Végh Gyula, Wälder Gyula,^ Deák István 
mérnök és Helbing László titkár. 

S e e n g e r B é l a e l n ö k üdvözölte a meg-
jelenteket és az ülést megnyitotta. D e á k I s t v á n 
mérnök a háziipari ügyeket ismertette. Jelen-
tette, hogy megállapodás történt a nyersanyag-
akció ügyében, olcsóbb szövőfonal szállítására, vala-
mint a grenadinakcióval kapcsolatosan, a grenadin 
árának leszállítására. Jelenti, hogy f. hó 19-én 
bizottságilag Mezőkövesden voltak, ahol a keres-
kedelemügyi és kultuszminisztérium kiküldöttje 
is jelen volt. Az értekezlet megtárgyalta az ottani 
aktuális kérdéseket és a tárgyalások alapján kísér-
letek fognak megindulni a műselyem kiszorí-
tására. Jelentést tett a minisztérium részé-
ről véleményezés végett leérkezett kérvények 
elintézéséről. E l n ö k , többek hozzászólása után, 
határozatilag mondotta ki, hogy az igazgatóság a 
jelentést elfogadja és tudomásul veszi. H e l b i n g 
L á s z l ó titkár ezekután a folyó ügyeket ismer-
tette. Jelentette, hogy a TESz magyaros ruha-
pályázatának zsűrijébe az elnökség Szablya János 
ügyvezető alelnököt delegálta. Jelentést tett a kultusz-
minisztérium részéről beérkezett segélyekről és fel-
olvasta a társulat részéről kiküldött üdvözlő leve-
lekre érkezett válaszokat. Jelentette, hogy a Magyar 
Iparművészet papírszükségletének fedezésére a tár-
sulat 20.000 ív papirost rendelt. A tárgysorsjáték 
ügyében a pénzügyminisztériumba kérvényt ad-
tunk be. E l n ö k többek hozzászólása után hatá-
rozatilag mondotta ki, hogy az igazgatóság a jelen-
tést tudomásul vette és elfogadta. L a k a t o s 
A r t h u r , a kiállítási bizottság elnöke, a kapos-
vári kiállítás eredményéről tett jelentést és ismertette 
a kiállítás anyagi eredményét. Jelentette továbbá, 
hogy a karácsonyi kiállítás december hó elején fog 
megnyílni. A meglévő installációt Basilides Barna 
festőművész dekoratív karácsonyi tárgyú festmé-
nyeivel fogják felfrissíteni, s a kiállításba néhány 
nagyobb céget is bele fognak vonni. E l n ö k 
határozatilag mondotta ki, hogy a jelentést az igaz-
gatóság elfogadja és tudomásul veszi. L a k a t o s 
A r t h u r javaslatára az igazgatóság köszönetet 
mondott a kaposvári kiállítás rendezése és szervezése 
körül kifejtett munkájáért Zrinszky Józsefnek, 
L i g e t i M i k l ó s javaslatára pedig Lakatos 
Arthurnak és Szablya Jánosnak, akik a megtisztel-
tetést meleg szavakkal köszönték meg. 

S z a b l y a J á n o s ügyvezető alelnök jelen-
tette, hogy a mintakiállítás az Andrássy-úti ki-
állító helyiségekben f. hó 15-én ünnepélyes kere-
tek között megnyílt. A MIOE kezdeményezésére 
az iparművészekkel szakmai értekezleteket fog a 
társulat tartani. Ezen értekezletekre az érdekkép-
viseletek 3—3, az iskolák pedig 2—2 tagot fognak 
kiküldeni. Jelentette, hogy az ötvösökkel és nemes-
fémiparosokkal történt megállapodás után a meg-
lévő serlegterveket elkészítésre kiadtuk. Jelentette, 
hogy a tavaszra tervezett iparművészeti kiállítás 

installációjára a minisztériumoktól fog a társulat 
segélyt kérni. Majd ismertette a társulat október 
31-ikével eredménykimutatását. Többek hozzászó-
lása után e l n ö k határozatilag mondotta ki, hogy 
a jelentést az igazgatóság elfogadja és tudomásul 
veszi, majd, több tárgy nem lévén, az ülést berekesz-
tette. 

1933 november hó 28-án a társulat v á l a s z t -
m á n y a tartott ülést S e e n g e r B é l a elnök-
letével, amelyen megjelentek Bodon Károly, Bodo-
nyi Jenő, Fischer Zsigmond, Gerenday Antal, Gra-
bowieezky Leon, Hosszú István, dr. Hiiltl Dezső, 
M. Kiss Erzsébet, Lakatos Arthur, Majoros Károly, 
Ohmann Béla, dr. Pacher Béla, ifj. Richter Aladár, 
Szablya Frischauf Ferenc, Schober József, dr. báró 
Szalay Gábor, dr. Szalai Emil, Szabó Rezső, Zrinszky 
József, Helbing László titkár és Deák István 
mérnök. 

S e e n g e r B é l a e l n ö k üdvözölte a meg-
jelenteket és az ülést megnyitotta. Napirend előtt 
bejelentette, hogy Hosszú István, a választmány 
tagja, a kereskedelemügyi miniszter elismerésében 
részesült és ez alkalommal melegen üdvözölte őt. 
H o s s z ú I s t v á n az üdvözlést meleg szavakkal 
köszönte meg. Ezekután H e l b i n g L á s z l ó 
titkár ismertette a folyó ügyeket. Jelentést tett a tár-
sulati államsegélyek ügyéről. Jelentette, hogy a 
MIOE-től 10 darab vándorvitrint és a hozzátar-
tozó szerelvényeket vettünk át. Jelentette, hogy 
a társulat Lady Chilstont tiszteletbeli tagjává vá-
lasztotta és ez alkalommal neki díszoklevelet 
nyújtott át. A társulat üdvözlő látogatását Lady 
Chilston a társulat irodájában viszonozta. Jelentette, 
hogy az ötvös- és nemesfémipar fellendítése ügyében 
több értekezlet volt, a beszerzett serlegterveket 
elkészítésre kiadtuk és lépéseket tettünk egyéb ter-
vek beszerzésére is. Jelentette, hogy a társulat ezévi 
tárgysorsjátéka alkalmával 500 pengő értékű tárgy 
fog kisorsoltatni. Jelentette, hogy a karácsonyi 
kiállításra a kereskedelmi minisztériumtól kedvez-
ményes vasúti igazolványokat kértünk. Ismertette 
a névsorát azoknak, akik a társulat üdvözlő leve-
leire válaszoltak. Jelentette, hogy a Nemzeti Munka-
hét alkalmából megnyitottuk az Andrássy úti állandó 
mintakiállítást, f. hó 15-én, ünnepélyes keretek 
között. A megnyitáson a kereskedelemügyi minisz-
ter nevében G i r a r d i I s t v á n miniszteri tanácsos, 
a kultuszminiszter nevében pedig T i h a m é r L a j o s 
miniszteri tanácsos jelentek meg. Jelentette, hogy 
a Székesfőváros által a társulat útján kiírt lakás-
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Budapest Székesfőváros szignetpályázatáról. 
Balról Kaesz Gyula, jobbról Csemlezky Tihamér terve. 
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művészeti tervpályázat október 16-án járt le. A ter-
vek az Iparművészeti Múzeumban voltak kiállítva. 
A Székesfőváros 8 darab 200 pengős díjat adott, ame-
lyeket ifj. Szabó István, Rákos Pál, Bakos István, 
3Iinár Pál, Fábry Pál, Tass Béla, Tálos Gyula és 
Gábriel Frigyes nyertek el. Dicséretet kaptak: 
Schaefer Ferenc, Juhász László, Csavlek András és 
Szabó Gyula. A Székesfőváros ezenkívül még 4 darab 
200 pengős díjat fog adni a négy legjobban kivitele-
zett szoba készítőjének. Jelentést tett a társulat 
taglétszámáról és jelentette, hogy a legutóbbi 
választmányi ülés óta heten léptek a társulat tag-
jai közé. E l n ö k többek hozzászólása ntán hatá-
rozatilag mondotta ki, hogy a jelentést a választ-
mány tudomásul veszi és elfogadja és az újon-
nan jelentkezetteket a társulat tagjai sorába fel-
veszi. 

Ezek után D e á k I s t v á n m é r n ö k tett 
jelentést a háziipari ügyekről. Ismertette Yrana 
Erzsébet tapasztalatait és jelentését a Bari-i vásár-
ról. Jelentést tett a kapuvári kiszállásról, amikor is 
az ottani csipketermelés lehetőségeit tanulmányoz-
ták. Jelentette a grenadinruhákat készítő házi 
iparosokkal tartott szakmai értekezlet eredményét, 
a nyersanyagok ügyében tartott értekezlet eredmé-
nyét, melyen megállapodás történt olcsó szövőfonal 
gyártására és ismertette az olcsó grenadinakció 
folytatását. Jelentette, hogy 19-én Mezőkövesden 
tartottak — a minisztériumok képviselőinek és az 
érdekelteknek bevonásával — helyszíni szemlét, 
melynek egyik eredményeként kísérletek fognak 
megindulni a műselyemfonál kiszorítására. Ismer-
tette a kereskedelemügyi minisztériumtól az 1934. 
évre szóló háziipari segély iránti kérvényt. Ismer-
tette a kereskedelemügyi minisztériumból vélemé-
nyezés végett leérkezett kérvényeket és elintézésüket. 
E l n ö k , többek hozzászólása után, határozatüag 
mondotta ki, hogy a választmány a jelentést el-
fogadja és tudomásul veszi. Ezek után S c h o b e r 
J ó z s e f , a gazdasági bizottság elnöke ismertette 
a társulat anyagi helyzetét. A pénzügyek vitelénél 
a takarékosságra igen uagy súlyt fektettek. Jelenti, 
hogy eddig az összes tételeknél megtakarítás mutat-
kozik. E l n ö k határozatilag mondotta ki, hogy 
a választmány a jelentést tudomásul veszi és el-
fogadja. L a k a t o s A r t h u r , a kiállítási bizott-
ság elnöke, jelentésében a november 5-én meg-
nyílt kaposvári kiállítás ügyéről tett jelentést. 
A város és megye képviselői igen nagy segítsé-
günkre voltak a rendezésnél s az installáció is igen 
jól sikerült. A leküldött anyag igen jó volt s az 
anyagi eredmény is kielégítő. A megnyitás ünnepé-
lyes keretek között folyt le. A kiállítást dr. Tétek 
György kaposvári polgármester nyitotta meg s a 
megnyitásra ejnökünk, dr. vitéz József Ferenc 
kir. herceg Ő fensége is leutazott. A MAV ez 
alkalomból filléres vonatot indított s környék-
ről is kedvezményes jegyekkel lehetett fel-
utazni a kiállítás tartama alatt. Javaslatára 
a választmány jegyzőkönyvileg mondott köszö-
netet a kiállítás rendezőjének, Zrinszky József 
nek. E l n ö k javaslatára választmány jegyző-
könyvben mondott köszönetet Lakatos Arthurnak 
és Szablya Jánosnak a kiállítás rendezése és szer-
vezése körül végzett munkájukért. Ezekutáu 

L a k a t o s A r t h u r jelentette, hogy a karácsonyi 
kiállítás december elején fog megnyílni a Technoló-
gián. A meglévő installációt B a s i l i d e s B a r n a 
dekoratív karácsonyi tárgyú festményeivel fogják fel-
frissíteni. Jelentette továbbá, hogy a tavaszi lakás-
művészeti kiállítás rendezését G y ö r g y i D é n e s 
vállalta. E kiállítás az Iparművészeti Múzeumban lesz. 
A lakásművészeti pályázat alkalmával díjat nyert 
terveket a lehetőséghez képest kivitelezni fogják. 
Ifj. R i c h t e r A l a d á r sajtóbizottság felállí-
tását javasolta. Többek hozzászólása után e l n ö k 
kimondotta a határozatot, hogy a jelentést a 
választmány elfogadja és tudomásul veszi és hogy 
a sajtóbizottság ügyével a legközelebbi propaganda-
bizottság fog foglalkozni. Ezekután t i t k á r fel-
olvasta a kiállítási szabályzat módosítási javas-
latát, amelyet a választmány, többek hozzászólása 
után, elfogadott. Ezzel kapcsolatban e l n ö k 
határozatilag mondotta ki, hogy a társulat közegei-
nek hibájából eltört vagy megsérült tárgyaknak 
csak maximálisan a nettó értékük 60%-ig vállal 
anyagi felelősséget. Majd S c h o b e r J ó z s e f 
ismertette a Magyar Iparművészek Boltja Kft. 
ügyét. Bejelentette, hogy ő és Wälder Gyula, 
akik a Bolt felügyelőbizottságának tagjai voltak, 
tagságukról lemondottak. E l n ö k többek hozzá-
szólása után határozatilag mondotta ki, hogy 
Schober József és Wälder Gyula lemondását a 
választmány elfogadja és hogy képviselőjét esetről 
esetre fogja az ülésekre kiküldeni. Majd, több tárgy 
nem lévén, az ülést berekesztette. 

1933 december hó 1-én a társulat p r o p a g a n d a -
b i z o t t s á g a W ä l d e r G y u l a elnöklésé-
vel ülést tartott, amelyen résztvettek Bodor Aladár» 
Bokros Ferenc, Grabowieczky Leon, Lakatos Arthur» 
Horváth Béla, Nádler Róbert, Végh Gusztáv és 
Helbing László titkár. 

W ä l d e r G y u l a e l n ö k üdvözölte a meg-
jelenteket és az ülést megnyitotta. H e l b i n g 
L á s z l ó titkár bejelentette, hogy a mai ülés 
tárgya a karácsonyi kiállítás propagandaügyeinek 
megbeszélése és felkérte a jelenlevőket, hogy ismer-
tessék ezirányúgondolataikat .Lakatos A r t h u r 
bejelentette, hogy eddig mily intézkedések történtek 
a karácsonyi kiállítás ügyében. Belépődíj nem lesz, 
s a tagoktól körlevélben fogják kérni a kiállítás 
támogatását. Bábjátékelőadásokat is fognak tartani. 
G r a b o w i e c z k y L e o n javasolta a rádióban 
leadatni a kiállítás programmját. B o d o r A l a -
d á r ismertette a nyári kiállítás propagandájának 
tanulságait. Javasolta az újságpropaganda meg-
szervezését, a Fremdenzeitungban is kellene hirdetni 
és a Magyar Iparművészetet a kávéházakban és 
szállodákban is kellene terjeszteni. V é g h G u s z -
t á v betűsplakátok kiakasztását javasolta a kávé-
házakban és éttermekben. T i t k á r bejelentette 
a választmány határozatát a sajtóbizottság fel-
állítására vonatkozólag, amelyet a propaganda-
bizottság a magáévá tett. E l n ö k javasolta, hogy 
a propagandabizottságot az elnökség saját hatás-
körében állítsa fel. B o d o r A l a d á r divatrevű 
és zeneelőadás rendezését javasolta a kiállításon. 
Ajánlotta, hogy magasállású személyeket hívjon 
meg a társulat a kiállításra. L a k a t o s A r t h u r 
javasolta körlevél útján meghívni az iskolákat a 
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kiállításra. Köszönetet mond a kiállítási bizottság 
nevében a propagandabizottságnak a segítségért és 
kéri további támogatását. E l n ö k határozatilag 
mondotta ki, hogy az elhangzott javaslatok a lehető-
séghez képest kivitelre kerülnek s ezekután több 
tárgy nem lévén, az ülést berekesztette. 

1933 december hó 4-én a társulat b í r á l ó -
b i z o t t s á g a H e l b i n g F e r e n c e l n ö k -
l é s é v e l ülést tartott, amelyen megjelentek 
Lakatos Arthur, ifj. Richter Aladár és Helbing 
László titkár. 

H e l b i n g F e r e n c e l n ö k üdvözölte a 
megjelenteket és az ülést megnyitotta. Bejelentette, 
hogy a mai ülés tárgya a karácsonyi kiállításra 
beküldött kiállítási anyag feliilbírálata. Felkérte a 
tagokat, hogy a beküldött anyagot tekintsék meg. 
Ezekután a bizottság tagjai a beküldött kiállítási 
anyagot gondos és lelkiismeretes munkával átvizs-
gálták és a művészi és kiviteli szempontból meg nem 
felelő anyagot kiselejtezték. E l n ö k a bizottság-
gal egybehangzóan megállapította, hogy nagyon 
kívánatos volna, ha a kiállítók a karácsonyi 
kiállításokra nemcsak a napi forgalomban levő 
tárgyakat küldenének be, hanem szebb és értéke-
sebb kiállítási darabokkal is, hogy a kiállítások 
színvonala megfelelően emelhető legyen. 

1933 december hó 12-én az i g a z g a t ó s á g 
és g a z d a s á g i b i z o t t s á g S e e n g e r B é l a 
e l n ö k l é s é v e l ülést tartott, amelyen jelen 
voltak Lakatos Arthur, Ligeti Miklós, dr. Gulden 
Gyula, Szablya Frischauf Ferenc, Szablya János, 
Helbing László titkár és Deák István mérnök. 

S e e n g e r B é l a e l n ö k üdvözölte a meg-
jelenteket és az ülést megnyitotta. H e l b i n g 
L á s z l ó t i t k á r jelentette, hogy Miklós Andor, 
halála alkalmából a társulat részvétiratot küldött 
az Est-lapok szerkesztőségének. Jelentette, hogy a 
M. Kir. Külkereskedelmi Hivatal a karácsonyi 
installáció visszaállításához 50 pengővel járult 
hozzá. A Magyar Könyvbarátok Szövetsége által 
a társulat útján kiírt ex-libris-pályázaton 58-an 
vettek részt. A Pozsonyi Iparművészeti Iskola 
tiszteletpéldány küldését kéri. Jelentette, hogy gróf 
Hadik János özvegyének részvétiratot küldöttünk. 
A Szabolcs vármegyei Bessenyei-Kör kéri, hogy a leg-
közelebbi vidéki kiállítást Nyíregyházán rendezze a 
társulat. E l n ö k , többek hozzászólása után, hatá-
rozatilag mondotta ki, hogy a jelentést az igazgató-
ság tudomásul veszi és elfogadja. Ezek után D e á k 
I s t v á n mérnök ismertette a háziipari ügyeket. 
Bejelentette, hogy Haymerle bárónő elszámolt a 
bécsi mintaraktárba küldött anyag értékével az el-
múlt csonka hónap után. Majd ismertette a keres-
kedelemügyi minisztérium által véleményezés vé-
gett leküldött kérvényeket. Jelentette, hogy a 
zárolt pengő felhasználására indított akciónk rövi-
desen elintézést fog nyerni. A legutolsó igazgatósági 
ülés óta 2 szakmai értekezletet tartottak. L a k a -
t o s A r t h u r , a kiállítási bizottság elnöke 
jelentette, hogy a karácsonyi kiállítást december 
6-én ünnepélyes keretek között nyitotta meg elnö-
künk dr. vitéz József Ferenc Ő fensége. A kiállí-
tást Auguszta királyi hercegasszony is megtekin-
tette, aki több tárgyat vásárolt. A kiállítás igen 
nagy érdeklődésnek örvend. Vasárnap Büky Béla 

bábjátékelőadást tartott a Technológia előadó-
termében. E l n ö k , többek hozzászólása után, 
határozatilag mondotta ki, hogy az igazgatóság 
és gazdasági bizottság a jelentéseket tudomásul 
veszi és elfogadja, majd, több tárgy nem lévén, az 
ülést bezárta. 

1934 január hó 16-án az i g a z g a t ó s á g és 
g a z d a s á g i b i z o 11 s á g S z a b 1 y a J á n o s 
elnöklésével ülést tartott, amelyen résztvettek 
Bodon Károly, Feyér Gyula, dr. Gulden Gyula, 
Lakatos Arthur, Seenger Béla, Deák István mér-
nök, Helbing László titkár, valamint Györgyi Dénes 
és Urbányi Vilmos, mint meghívottak. 

S z a b l y a J á n o s e l n ö k üdvözölte a meg-
jelenteket és az ülést megnyitotta. Bejelentette, 
hogy a legközelebbi választmányi ülést f. hó 23-án 
fogják megtartani. H e l b i n g L á s z l ó titkár 
ismertette a folyó ügyeket. Jelentette, hogy a házi-
ipari ügyek vezetését Fritz Géza miniszteri tanácsos 
helyett báró Kruchina Károly miniszteri tanácsos 
vette át. Bejelentette, hogy tiszteletpéldány kül-
dését kérik az Országos Vitézi Szék társadalmi 
bizottsága, a Magyarság építési rovatvezetője és a 
a Siketnémák Szegedi Intézete. A TESz a Nemzeti 
Figyelőre kér előfizetést. Felolvasta azok neveit, 
akik a társulat újévi üdvözleteit megköszönték. 
E l n ö k , többek hozzászólása után, határozatilag 
mondotta ki, hogy az együttes ülés a jelentést tudo-
másul veszi és elfogadja. Ezek után D e á k I s t v á n 
mérnök ismertette a házüpari ügyeket. Jelentette, 
hogy a zárolt pengő ügyében megállapodás létesült. 
A társulat keretengedélyt kapott kikészítési vám-
előjegyzésre, ami nagy könnyebbség lesz a házi-
iparosokra nézve. A M. Kir. Külkereskedelmi 
Hivatal a külföldi kiállítások magyar csoportjának 
rendezését a társulatra bízta. Jelenti továbbá, hogy 
a Széchenyi Export a társulat útján szűkebb pályá-
zatot írt ki chicagói kiállítási pavillonjának instal-
lációjára. E l n ö k javasolja, hogy az együttes 
ülés mondjon jegyzőkönyvben köszönetet Fritz 
Géza miniszteri tanácsosnak a házüpari ügyek 
vitelétől való távozása alkalmából, a társulat iránt 
tanúsított jóindulatáért. Az együttes ülés ehhez 
egyhangúlag hozzájárult. D e á k I s t v á n m é r -
n ö k jelentést tett a kereskedelemügyi minisztérium 
részéről véleményezés végett leküldött kérvények 
elintézéséről. Jelenti továbbá, hogy 12-én és 13-án 
szakmai értekezletet tartottak a grenadinruhá-
kat konfekcionáló háziiparosokkal. Bejelentette, 
hogy dr. F a b i n y i T i h a m é r kereskedelemügyi 
miniszter leiratot intézett a társulathoz, melyben 
elismerését fejezi ki a társulatnak működéséért. 

L a k a t o s A r t h u r , a kiállítási bizottság elnöke 
ismertette a karácsonyi kiállítás eredményét, melyet 
az együttes ülés elfogadott. E l n ö k jelentést tett a 
társulat anyagi helyzetéről, az 1933. évre vonatkozó 
nyers mérleg alapján. G y ö r g y i D é n e s a tervbe-
vett nyári kiállítás gondolatát ismertette. Lakásművé-
szeti kiállítást a jelenlegi nehéz helyzetben rendezni 
nem lehet, az idő is kevés rá, tehát egymásfajta, 
esetleg több iparművészeti ág összekapcsolásábó, 
álló kiállítást kell rendezni. Ismerteti a tervezetet! 
L a k a t o s A r t h u r , Dr . P a c h e r B é l a . 
S e e n g e r B é l a hozzászólása után e l n ö k 
határozatilag mondotta ki, hogy a tervezett ki-



állítás gondolatát a választmány elé terjeszti az 
együttes ülés. Majd bejelentette, hogy a társulat 
az iparművészek és háziiparosok ügyeinek támoga-
tására szakmai értekezleteket fog tartani. Ezek után 
több tárgy nem lévén, az ülést bezárta. H. L. 

• I N M E M Ó R I Á M • 
DR. SZŐNYI LÁSZLÓ, az Orsz. Magy. Iparművé-

szeti Múzeum igazgatója, az Iparművészeti 
Iskola előadója, művészettörténeti író, f. évi február 
hó 6-án hosszú és kínos betegségben elhúnyt. Német-
próna községben született 1875-ben. Középiskolai 
tanulmányainak elvégzése után a budapesti tudo-
mányegyetemen 1899-ben bölcsészdoktori oklevelet 
szerzett; majd 1915-ben levéltárosi képesítést. 
Huszonhatéves korában már az Iparművészeti 
Múzeum tisztviselőinek sorába lépett, s haláláig meg-
szakítás nélkül ott szolgálta az iparművészet ügyét 
mint könyvtáros, levéltári búvárkodó, művészet-
történeti író és pedagógus. Személye elválasztha-
tatlanul összeforrt a Múzeum és Iskola közös könyv-
tárának fogalmával s az a lelkiismeretesség, szak-
tudás és minden részletre kiterjedő gondosság, 
amellyel a könyvtárt elrendezte és katalógusát meg-
szerkesztette, a vezetése alatt álló könyvtárat 
páratlanul mintaszerűvé tette. Mint művészet-
történeti író, főként a Magyar Iparművészetnek 
írta értékes cikkeit, ezenkívül a levéltári kutatás 
szempontjából szinte megbecsülhetetlen kutató-
munkát végzett a magyar vízjegyek tanulmányo-
zásával. Könyvtárosi teendői mellett 1910 óta 
az Iparművészeti Iskola előadója is volt s eme mun-
kásságát is bámulatos odaadás és az ifjúság szeretete 
jellemzi. Mint társulatunk számvizsgálóbizottságá-
nak tagja, évek hosszú sora óta a legnagyobb ön-
zetlenséggel látta el felelősséges tisztét. Temetése 
február 8-án, a Gyüjteményegyetem, az Iparművé-
szeti Múzeum és Iskola, valamint a művészet és 
irodalom képviselőjének, nagyszámú tisztelőinek 
részvételével ment végbe a farkasréti temetőben. 
Érdemeit a kultuszminisztérium nevében lovag dr. 
Ybl Ervin miniszteri osztálytanácsos, a Gyüjte-
ményegyetemi Intézetek nevében Végh Gyula fő! 
igazgató, az Iparművészeti Iskolanevében Lesz-
kovszky György tanár méltatta. Igaz, őszinte, jó 
ember volt, akinek csak barátai és tisztelői voltak. 
Kegyelettel őrizzük mi is emlékét! Dr. K. J. 

"POERK ERNŐ építész meghalt 1934 január 
26-án, 66 éves korában. Egyike volt azoknak 

a keveseknek, akik a huszadik század építészeti 
forrongásai között is a retrospektív, történeti stílus 
irányzatát követik s a modern anyagokat és tech-
nikákat történeti fonnák mezébe öltöztetik. Annak 
a dombaumeisteri iskolának volt a tanítványa, 
melyet báró Schmidt Frigyes alapított meg és 
amelynek hazánkban Steindl és Schulek voltak a 
meghonosítói. A középkori, de főleg a gótikus művé-
szetnek voltak a rajongói és több-kevesebb tehet-
séggel felelevenítői. Foerk a budapesti parlamenti 
épületen, Steindl oldalán fejlődött ez irányzat jelen-
tősebb bajnokává, akinek élete munkáját a szegedi 
fogadalmi templom tetőzte be. Ennek méltatását 
a „Magyar Iparművészet" szegedi száma hozta. 
A barokk stílussal a kalocsai székesegyház szentély-
átalakításán került szembe és a kalocsai érsekség 
területén bővített és átalakított, sőt újonnan épített 
falusi templomokon. Az ő barokkja azonban a 
szecessziónak formavilágába merült. A pesti tripo-
liszi Szent Mihály- és a szombathelyi Szent Quirinus-
templomon modern eszközökkel is csak a régi 
formakánont valósítja meg. A világi építkezés terén 
az újpesti fém- és faipari szakiskola mutatja be 
ugyanezt a múltba néző felfogását. A műemlék-
restaurálás izgató problémáját az ócsai református 
templomon oldozgatta. Mint a felső építőipariskola 
tanára, tanítványait a műemlékfelvétel sokszínű 
világába vezette be a felsőmagyarországi, erdélyi, 
török és budai műemlékek publikálása révén. 
A szakirodalomnak is munkása volt. Az iparművé-
szettel való kapcsolatai a templomi berendezések 
tervezése útján keletkeztek. Dekoratív formái nem 
voltak ugyan önállóak, de a jóízlés határain belül 
maradtak. Hasznos életének fáradságát a sze-
gedi fogadalmi templom kriptájában fogja ki-
pihenni. Dr. Sz. 0. 

"P|EÁK-ÉBNER LAJOS festőművész, a Képző-
művészeti Főiskola nyugalmazott tanára, nyolc-

vannégyéves korában január 19-én elhúnyt. 
Deák-Ébner egyike volt a magyar naturalizmus 

úttörő mestereinek. Különösen a népéletből vett 
képeivel aratott sikereket. Fiatalkorában München-
ben és Párizsban dolgozott, sok díjat és kitüntetést 
nyert, s több képe van a Szépművészeti Múzeumban 
elhelyezve. Halála művészeti körökben osztatlan 
részvétet keltett. 

A szerkesztésér t és I r iadisér t feleifis: Szablya Frischauf Fe renc 20.173. — Kir . Magy. Egye temi Nyomda . (F . : C i«kó E l e m é r . ) 


